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پارک هــا و بوســتان های 
منطقــه تنفس گاه هــای 
بی هستند تا مردم در  خو
آن به تفریــح بپردازند و از 
دغدغه هــای روزانه خود 
فاصلــه بگیرند اما گاهی 
این پارک ها پاتوقی برای افراد ناباب و مزاحم می شــود 
و حضور را برای خانواده  ها و اهالی ســخت می کند. 
گلایه هایی از ســوی شــهروندان درباره اینکه فضای 
برخی پارک ها خانوادگی نیســت و احساس امنیت در 
آن ها کمتر اســت، وجود دارد. بوستان ها و پارک های 
منطقه ما هم از این قاعده جدا نیســتند. در همین راستا 
دکتر سید محسن حسینی پویا، رئیس کمیسیون حقوقی 
شورا، در بازدیدی که از دو پارک بزرگ منطقه مان پارک 
پرنیان و لاله داشت به بررسی این مسائل پرداخت. ما 
در شــهرآرامحله این هفته با وی در زمینه علت و نتایج 

این بازدید صحبتی داشتیم.

 احساس امنیت در پارک ها
دکتر حسینی پویا درباره علت بازدیدش از بوستان پرنیان 
گفت: مدتی است که صحبت هایی درباره بحث امنیتی 
پارک ها مطرح شده است و به همین دلیل تصمیم گرفتیم 
از بوستان های شهر بازدید داشته باشیم. در منطقه۹ نیز 

دو بوستان لاله و پرنیان مورد نظر بودند.
 حســینی پویا اظهار داشــت: در برخی نقاط شــهر، 
برخی بوســتان ها به دلایل اجتماعی ای که دارند مانند 
اینکه در بن بســت قرار گرفته اند، مشــکلات فراوانی 
دارند. دید کافی در آن ها وجود ندارد، روشــنایی کافی 

در بوستان نیست، مســائلی از این قبیل باعث می شود 
احساس امنیت در بوســتان ها کمتر شود. در واقع باید 
این نقاط ناامن شناسایی شــوند و احساس امنیت در 

آن ها شکل بیابد.
وی با بیان اینکه پارک ها باید به گونه ای مدیریت شوند 
که افراد بیشــتری در آن ها تردد داشــته باشند، گفت: 
حضــور خانواده ها و افراد بیشــتر ایجــاد امنیت هم 
می کند، اگر شــهروندان از بوســتان ها استقبال کنند 
هزینه هایی که برای این مکان ها می شــود تأمین شده 
و دیگر نیــازی به حضور نیروهای انتظامی نیســت. 
یق حضور  از همین رو طرح هایی در راســتای تشــو
خانواده ها در بوستان ها اجرا خواهد شد. در دو پارک 
پرنیان و لاله به صورت پایلوت این طرح اجرا می شود 
و در آینــده ای نزدیک در دیگــر پارک ها هم این طرح 

اجرا خواهد شد.
رئیس کمیسیون حقوقی شورا با اشاره به اینکه شهرداری 
درباره احداث و نگهداری پارک ها هزینه های زیادی را 
صرف می کند، اظهار داشــت: باتوجه به هزینه هایی 
که در پارک ها توســط شــهرداری می شــود مسئولان 
می خواهند آن فضای امن و راحتی را که مدنظر اســت 

برای اهالی محله فراهم کنند.
وی با اشاره به اینکه بیشترین شــکایت و گلایه اهالی 
از وضعیت اجتماعی بوستان ها بوده است، ادامه داد: 
گزارش هایی درباره وضعیت امنیت این دو بوســتان از 
طرف اهالی محله فرستاده شده بود که مسئولان در این 

زمینه اقداماتی را انجام دادند.
 حسینی پویا بیان کرد: در بازدیدی که صورت گرفت هر 
چند نتوانستیم با اهالی صحبت کنیم، اما گزارش های 

ارائه شده نشان از آن می داد که اهالی از اقداماتی که برای 
این بوســتان صورت گرفته رضایــت دارند و وضعیت 
اجتماعی  این دو بوستان لاله و پرنیان تا حدودی بهبود 

پیدا کرده است.

 پاتوق های فرهنگی در بوستان ها
رئیس کمیسیون حقوقی شورا در ادامه با اشاره به بوستان 
پرنیان گفت: تصور می شود با تغییر رویکرد بوستان و 
تغییر افرادی که در آن تردد دارند وضعیت امنیت بوستان 
تأمین شــود. در صورتی که رفت و آمد به ســمت افراد 
فرهنگی سوق پیدا کند، احســاس امنیتی که اهالی به 

دنبال آن هستند ایجاد خواهد شد.
وی بیان کرد: یکی از راهکارهایی که برای این موضوع 
پیشنهاد شده استفاده از پتانســیل دانشگاه فردوسی و 
انجمن های دانشجویی اســت. در صورتی که فضای 
کلی پــارک و صندلی ها به طور خاصی طراحی شــود 
که انجمن های علمی بتوانند جلسه ها و گردهمایی ها 
را در فضای این پارک برگزار کنند، خواســته اهالی نیز 

تأمین خواهد شد.
حسینی پویا درباره بازدید از بوســتان لاله که در حال 
بازسازی است، گفت: با آنکه بوســتان به دلیل کرونا 
بسته است، اما اهالی در اطراف آن رفت و آمده داشتند. 
درباره این پارک هم بحث هایی مطرح شــد تا تغییراتی 

در آن اجرا شود.
 وی افزود: برای این بوســتان هم پیشــنهاد شد برخی 
فضاها به فضایی برای گفت وگو اختصاص پیدا کنند و 
فضایی برای جلسه های مختصری که اقشار فرهنگی و 

دانشجویی نیاز به آن دارند ایجاد شود.

سمیرا منشادی
خبرنگار شهرآرا محله
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خبر داد.

مقدم گفت: کاشت حدود ۱۳هزار اصله درخت با هدف گسترش فضای سبز و 
بهینه سازی تنفس شهری، در اماکن و عرصه های مختلف بوستان خورشید انجام شد 
که این امر در آینده ای نزدیک نقش مهمی در گسترش فضای سبز و پاکیزگی هوای شهر 

مقدس مشهد، ایفا خواهد کرد.

 رئيس كميسيون حقوقى شوراى اسلامى شهر مشهد در بازديد از بوستان هاى منطقه

پاتوق هاى فرهنگى باعث ايجاد احساس امنيت است

نیز جلوگیری کنیم.
عضو شورای اسلامی شهر مشــهد می افزاید: با طرح های 
اجرایی که برای این مسیر درنظر گرفته شده است ورزشکاران 
نیــز می توانند از ایــن فضا اســتفاده کنند. زیرســاخت 
ورزش هایی مانند دوچرخه ســواری و دوومیدانی در این 
مســیر به وجود می آید که می تواند بســیاری از مشکلات 

تفریحی و ورزشی را برطرف کند.

یه های تنفس شهر  تبدیل ارتفاعات جنوبی به ر
شــهناز رمارم به مشــکل آلودگی و وارونگی هوا نیز اشاره 
می کند و استفاده از ظرفیت زیاد ارتفاعات جنوبی را یکی 
از بهترین راه ها در راستای رفع این معضل می شمارد. وی با 
بیان این مطلب اعلام می کند: یک میلیون متر مربع فضای 
ســبزی که در این مسیر ایجاد شده اســت کمربند جنوبی 
شهر را به شش های مشهد تبدیل کرده است. انواع گونه های 
گیاهی که متناســب با اقلیم زیســت محیطی شهر مشهد 
هســتند در این ارتفاعات کاشته شده است که این درختان 
می توانند بــا توجه به وارونگی هوا در مشــهد به عنوان ریه 

شهر عمل کنند.
با توجه به روند پــروژه و تغییر کاربری مورد نظر این طور به 
نظر می رسد که تمام مصوبات شورای شهر با نظرات فعالان 
و دغدغه مندان محیط زیســتی هم راستا بوده و می تواند در 
رفع بخش زیادی از مشــکلات زیســت محیطی نیز تأثیر 

بسزایی داشته باشد. 

عضو هيئت رئيسه شوراى اسلامى شهر مى گويد

همراهى مديريت شهرى 
با فعالان محيط زيست در كمربند جنوبى


